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Milost znamená, 
že chléb života hledá hladové 
živá voda hledá žíznivé 
pravda hledá lháře, 
život hledá mrtvé -
a to vše v osobě Ježíše Krista, 
který přišel, 
aby nledal a spasil 
ci byl** ztraceno 

Clemens Brentano 
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/PAVEL II, K VA1T0CUM 

Blíží se vánoce, svátek narození Pane. Je to událost pro • 
nás každý rok n*vá a významná, Hledme v tichu srdce naslouchat 
jejich^poselství• Slyšíme v nich*hlas proroctví, která pt staletí 
předcházela to, co se gotom udál* v Betléme a co ono poselství 
plně uskutečnilo* Otevrme své srdce tomuto duchu vánoc s opravdo-
vou vírou. 3a i zevnější oslava v kostele a v rodině může nám 
připravit jedny z ne3krásnějších chvil na naší prozaické pouti 
tímto časemt 

^Kdo chce gine^prožívat vánoce, nesmí zapomínat na dvě věci: 
První je^zvnitrnšní modlitby, která se pak stane radostným osob-
ním setkáním s Ježíšem,^ Mesiášem veech a pro všechny. On v tom, 
jak se zjevil riako Dětátko a jako náš Bratr, nám při svém histo-rickém příchodu na svět i v Hejsvětější Svátosti přiblížil svou 
tajemnou velikost. Tato osobní nevyslovitelná -radíst - to gsou 
pravé vánoce. Ale ta necht se projevuje i navenek v dobročinné 
lásce, která nás učj.ní ̂ citlivými^k potřebám druhých, k potřebám 
malýoh, chudých, ̂ trpících, opuštěných, uvězněných a dokonce i 
lhostejných a zlých. Cožpak nás všechny Ježíš neučinil bratry, když 
On sám - Bohoclověk - přišel mezi nás a stal se naším Bratrem? 
Nemohou to být pravé vánoce, nejsou-li poznamenány láskou k dru-
hým. ̂ On lásku zosobnil v sobě samém a chce prostře-dnictvín svých 
věrných - naším prostřednictvím - vyzařovat tuto lásku do světa. 
HYMNUS SVÍTKU SVATÉ RODJKY JeŽIŠE, MARIE A JOSEFA 

~ TSXjcťzlVe" 'j&T>asS£ř'/ 
nadeje^lidstva nezvětší, 
tě úsměv lásky mateřské 
v jeslicbách blažil, Ježíši«, 
Maria, ^Irwá irLllcřfitî  

Ty jsi hodna v náruč brát 
Ježíška a jej s něžností 
líbat, kojit a objímat, 
V praotců sboru vznešeném 
jediný strážce Mariin, 
jejž ne^mil^áím se váacti j^on 
nazýval Otcem Boží Syn, 
Vy, kteří k spáae lidí jste 
^ Jborene Jesse zrozeni, 
pokorixé- pr4>sby vyslyšte , 
jež nám teo z vděčné duse zní. 
Tu milost, kterou se váš práh 
do kvetu ctností odíval, 
nám dejte, by zas v rodinách 
duch pravé lásky přebýval. 
Ježíši, ty vždy s radostí 
SYé rodiče jsi poslouchal: 
at Gtci,^Duchu milosti 
i tobě vždy zní píseň chval* 
A m e n 

(Z vánoční liturgie hodin) 



- 2 

-IMOŽÁDNÝ BISKUPSKÝ SYNOD 
Pane Ježíši, Králi nového světa, 
rozšiř nad námi všemi vládu své milosti a ducha pokoje 
a dej církvi svou milost, aby mhhla v síle Tvého Ducha 
hlásat Tebe, Slovo, jez osvěcuje a dává spásu. 

(Jan Pavel II. při zahájení synodu.) 
Na slavnost Krista Krále 24» listogadu 1985 zahájil Jan 

Pavel II, ve svatopetrské bazilice mimořádný biskupský synod. 
Slavnou mši sv, s ním koncelebrovali četní kardinálové, arci-
biskupové, biskupové a kněží, celkem jich bylo 450 Mezi deseti-
tisíci věřícími byli početně zastoupeni mladí, shromážděni okolo 
kříže, který jim papež svěřil při zakončení Milostivého léta 
o velikonocích 1985« 

Svatý Otec ve své homilii vyzdvihl význam mimořádného biskup-
ského synodu, který potrvá až do 8, prosince: "V této euchari-
stické slavnosti se vydáváme synodální cestou, a to se stejnou 
ochotou naslouchat Duchu sv,, se stejnou láskou k církvi, se stej-
nou vděčností k Prozřetelnosti jako koncilní otcové před 20 lety. 
Budoucí dva týdny všichni členové synodu, mezi nimiž jsou mnozí, 
kteří osobně prozívali mimořádnou koncilovou milost, budou spo-
lečně putovat koncilem, aby znovu prožívali mimořádnou koncilo-
vou. milost, budou sDolečně putovat koncilem, aby znovu prožívali 
ovzduší této velké události, aby ve světle základních, tehdy vy-
daných dokumentů a se zkušenostmi, které jsme získali za uplynu-
lých 20 let, podporovali plný rozkvět zárodku nového životae^jak jej vzbudil Duch sv. v onom ekumenickém shromáždění pro větší 
slávu Boži a pro příchod jeho království,'1 

Dále ve světle Písma sv. a bohatehého církevního učení II. 
vatikánského koncilu Jan Pavel II. zdůraznil vztah mezi tajem-^ 
stvím Božího království a důstojnosti člověka, dosaženou v Jezxsi 
Kristus,"V současné době, kdy z různých stran se proti Božímu 
prvenství klade prvenství lidské, koncil přesvědčivým způsobem 
připomíná všem skutečnost, že lidské království může najít svůj 
smysl jen v Božím království." II, vatikánský koncil obnovil vě-
domí křesťanského povolání, které se formuje prostřednictvím 
účasti na mesiášském poslání Syna člověka. Církev je dědičkou 
tohoto poslání, je stále misionářská. 

Na konci mše sv, mladí přečetli své poselství synodálním 
otcům. Mše sv, pak vyvrcholila vzýváním Ducha sv, Synod byl za-
hájen. 

V meditaci před modlitbou Anděl Páně Svatý Otec mluvil o 
významu koncilu, o úkolech, povinnosti a odpovědnosti, kterou 
Ukládá koncil všem jednotlivým členům Božího lidu. V závěru vy-
zval všechny věřící, aby doprovázeli svou modlitbou důležitá jed-
nání mimořádného synodu a prosil o ochranu Pannu Marii, Královnu 
apoštolů. 

Potom se ještě obrátil na přítomné tisíce mladých a vyzval 
je, aby zncvu objevovali bohatství pravdy, obsažené v dokumentech 
II. vatikánského koncilu, aby znovu promeditovály pastorální 
směrnice, jež uzrály pod vedením Ducha svatého. Rekl mladým: 
"V tomto úsilí církev spoléhá na vás. Doprovázejte synod modlitbou 
a kromě toho-se důkladné seznamte s koncilními dokumenty, jež by 
se měly stát vaší duchovní četbou. Mladí! Koncil má 20 rQků jako vy. Koncil je mladý. Přivlastněte si jej a vneste jej do světa! 



A to, že je koncil mladý jste dokázali svou účastí^ svým svědec- . 
tvím, svým putovním křížem, svými zpěvy a svou důvěrou v Krista, 
který žije v církvi. On nás všechny vede v církvi ke konci 2, ti-
síciletí a ke 3 tisíciletí s nadějí, jež pochází od Ducha sva-
tého." 

Mimořádný biskupský synod byl svolán, aby zhodnotil dosaže-
né výsledky v odstupu 20 let od. II* vatikánského koncilu a aby , 
dál rozvinul směrnice tohoto koncilu. Synod má především eklesi*-
logický základ. Je mo|no jej pochopit ze struktury církve. Svět-
ský tisk jej chápe jako nějaký parlament, coz j'e deformace. Teo-
logickým základem synodu je kolegialita, čili účast na pastorál-
ní zodpovědnosti Petrova nástupce. Synodální kolegialita je vsak 
odlišná od kolegiality koncilové. Kolegialita ve vlastním^slova 
smyslu se nrojevuje na církevním- sněmu, na němž všichni nástupci 
apoštolů jednají s Petrem a pod Petrem. Synodu se účastni jen 
nekteří biskupové. Členů s hlasovacím právem je 165 mezi nimi 
je 63 otců, kteří se účastnili II. vatikánského končilu, Bude ^ 
tu rozhodovat 102 biskupů, předsedů biskupských konferenci. Nase 
diecéze zastupuje otec kard. František Tomášek, pražsky arcibi-^ 
skup. Dále je tu 14 představitelů východních církví, 24 předsedu 
kuríálních úřadů, 3 zástupci řeholníků a 21 osob, které primoo jmenoval Svatý Otec. Kromě tol̂ o je přítomno 15 pozvaných hostu^ 
a 10 pozorovatelů jiných křestanských církví, s nimiž katolická 
církev navázala teologický dialog. Ze 165 členů s hlasovacím 
právem je 38 s^stupců z Afriky, 32 ? Asie, 11 ze Severní Ameriky, 
26 z Latinské' Ameriky, 40 Z3 západní Evropy, 11 z východní 
Evropy a 4 z Oceánie. Mezi p«zvanýml^je Matka Tereza a v/ « -» 
ivUhichová, zakladatelka fokolarinů, rada kardinálu, napr, kard. 
König, Su^nens, Alfrink, Martini a významní teologove, napr. 
Hans Urs von Balthasar, 

Kard« König, bývalý vídenský arcipiskup a významný činitel 
II, vatikánského koncilu vyslovuje ve své knize o současné si-^ 
tuac-L <j£rfeve a o její budoucnosti názor, že církev musí jit stale 
vpřed a stále obnovovat ducha minulého koncilu, který navždy zů-
stane významným mezníkem v jejích dějinách. Kardinál říká, ze on 
sám se naučil od Jana XXIII. optimismu a otevřenosti vůči světu, 
u Pavla VI. obdivoval pevnou vůli pokračovat v započaté ceste ^ 
a jeho velkou inteligenci, U Jana Pavla jeho Iskavost &. usme-
vavost, kdežto u nynějšího Svatého Otoe jeh* jaezlomrxou víru, 
spojeni s Bohem a úctu k člověku. Problém 3 . tisíciletí bude po-
<ile kard, Koniha vzájemné sbližování světových náboženství. 

Své I; zasedání konal biskupský synod dne 25, listopadu, 
Delegrvaný předseda, severoamerický kardinál Krol přednesl po-
zdravný projev. Po něm gen. tajemník synodu arcibiskup Schotte 
informoval účastníky o. přípravných gracích a kard, Garrone, 
účastník IX, vatikánského koncilu připomněl směrnice s cíle minu-
lého koncilu. Hlavní dcrpolední řečník byl bruselský arcibiskup 
kard, Danneels, který rozebral ve svém projevu nejprve obsah od-
povědi jednotlivých biskupských konferencí na rozeslaný dotaz-
ník, Biskupové upozorňují, že je třeba prozíravě hodn«tit dosa-
žené výsledky a nevidět jen světlé nebo jen stinné stránky. 
Z kladných bodů uvádějí na grvním místě přijetí liturgické obnovy 
a s tím hlubší pronikání Božího slova do vědomí věřících, jakož 
i lepší chápání církve a jejího vztahu k světu. Velmi kladně i 



se hodnotí její současné úsilí o zachování lidských práv, spra-
vedlnosti, míru a svobody. Se souhlasem byl přijat dialog s 
ostatními křesčany a nevěřícími, spolu s tzv. inkulturací víry 
v prostředích s jinou mentalitou. Za nedostatek považují bisku-
pové povrchní výklady konstituce Světlo národů, zvláště pokud 
jde o pojem Eožího lidu, krizi zpovědi, úpadek či dokonce zánik 
některých forem lidová zbožnosti a j* Biskupové však varují, aby 
se pokoncilní nedostatky neřešily předkoncilnínii metodami. Vy-
zývají k důvěře v působení Ducha sv. a bohatý dialog v duchu 
křestanské naděje* Je třeba vyhmátnout základní a palčivé pro-
blémy, především tajemství církve, její povolání ke svatosti, 
poměr mezi Písmem sv., učitelským úřadem a teologií, zdůrazňo-
vání společenství, v němž vládne jednota v pluralitě. Rovněž žá-
dají o jasnější definici teologického statutu biskupských kon-
ferencí. Přejí si, aby synod pokračoval v dialogu se světem ve 
smyslu všestranného osvobození člověka, ovšem stále má přednost 
duchovní poslání církve. Výchozím bodem musí být slovo Boží a 
svátosti. Je nutno podporovat nový misionářský rozmach a ekume-
nický dialog. 0 synodu informovali na tiskové konferenci kard. 
Danneels* a Krol a syndikální tajemník Walter Kasper. Zájem no-
vinářů o synod je mimořádný. 

• 

NOVÍ BLAHOSLAVENÍ 

Nizozemský karmelitánský kněz P.^Titus JBrandsma byl prohlá-
šen za blahoslaveného 3. listopadu.~Ňaro3II se~roícu~1881 v Oege-
klo#steru, v 17 letech vstoupil do karmelského kláštera v Box- 
meer a r. 1905 byl vysvěcen na kněze. Studoval na Gregoriáně 
v Římě, kde získal doktorát. Potom působil jako profesor na zá-
dovém učilišti a od r* 1923 na Katolické univerzitě v Nijmegen. 
Vedle rozsáhlé literární činnosti se zasazoval P* Brandsma za 
nový.rozmach katolického tisku v Nižozemí. Protestoval proti 
projnásledování Židů v hitlerovském Německu a když nacisté obsa-
dili jeho vlast, hájil jako žurnalisti v nesčetných článcích 
katolickou víru. V lednu 1942 byl zatčen a 26. 7* 1942 v koncen-
tračním táboře Dachau usmrcen kyselinovou injekcí. Sestře, kte-
rá přinesla smrtící injekci, podal svůj růženec a na. její námit-
ku, že se neumí modlit, jí řekl: " Opakuj jen, Pros za nás hříš-
né, pros za nás hříšné." Ona se obrátila a vzácný růženec se za-
choval. 

17. listopadu řekl Jan Pavel II. v meditaci před Anděl Pá-
ně: "Tři noví blahoslavení dnes rozmnožili zástupy nebeské cír-
kve, tři duše, jež se zasvětily Bohu řeholním životem. Mladík 
Luigi Campidelli dosáhl dokonalosti řeholní důsledností v každo-
denním životě v kongregaci pasionistů. Matka Terezie, silná žen-
ská osobnost německé národnosti, vlila vlastní charisma do za-
ložení kongregace chudých školských sester Panny Marie. Jiná vy-
nikající žena, Rebecca Arayes de Himlaya z biblické a tak mi-
lované země Libanon dosáhla vrcholu dokonalosti svým utrpením . 
od předčasného osiření až po dlouhé roky slepoty. Tři rozdílné ? 
osobnosti, jimž je společná velkodušnost s jakou přijaly a usku-
tečnily .evangelijní rady chudoby, čistoty a poslušnosti," 



de^Himla^a /1832 - 1914/ před slo-žením sli-
bů pracovala jako učitelka a vychovatelka. R. 1860 byla očitou 
svědkyní vyvraždění téměř 7 tisíc krestanů, při němž bylo zni-
čeno 360 vesnic, 28 katolických škol a -42 klášterů. Spolusestry 
se rozhodly vrátit do civilního života. Rebecca vstoupala do 
libanonského -maronitskéh* kláštera, jenž byl založen r• 1695 
podle vzoru dávných egyptských mnichů. Na růžencovou neděli 
1885"sestra prosila Boha^ aby jí poslal chorobu a sílu sloužit 
mu v utrpení. Byla vyšlysenaf dostala velké bolesti hlavy a* očí 
a nakonec úplně oslepla. Taktrpěla až do konce života 23. 3. 
1914- V 

ge^vlastnín jménem Karolina perhar-
dinger*vá~se narïdiXa~20» 6. 1797 v Řezně jak* dcera l*divoda. 
Mládí prožívala v době, kdy se živě projevovaly následky seku-
larizace. Sestry Notre Dáme, u nichž Karolina studovala, musely 
opustit klášter a odejít do vyhnanství. Když Ludvík I. znovu po-
valil v Bavorsku kláštery, Karolina založila novou kongregaci, 
Chudé školské sestry Panny Marie, Kongregace se rychle rozšířila 
i do jiných zemí. Sestry pokračují i dnes ve výchovné činnosti. 
Matka Terezie zemřela 9. 5* 1879* 

sy^Aloise, vlastním jménem Luigi Campidelli, po-
cházel z i-taTskehi Trebbia v diecézi Rimini. Narodil se 28* 4* 
1868 v rodině chudého sedláka se šesti dětmi» Prot#že měl slabé 
zára.víT^nepracoval na poli, ale na radu místního faráře vyučoval děti. Při poslechu misijního kázání se rozhodl vstoupit dé kon-
gregace pasionistů. J>:ko šestnáctiletý složil první sliby a za-
čal studovat filosofii a teologii. Krátce před ukončením studií 
a kněžským svěcením dostal tuberkalo-zu. Zemřel 2. 11. 1889* 
V ¿obě nemoci často proje-voval touhu obětovat svůj život za cír-
kev, papaže, svou řeholi a za obráceríí hříšníků. Stal se vzorem 
pro mládfež. 

-Pravé uctívání svatých nezáleží tolik ve velkém počtu vněj-
šiob. úkonů, jako spíše v síle naší č^jaoradé lásky, s kterou vy-
hledé~tfáme v jejich jednáni "příklad, ve společajaství účast a v 
jê jĵ ii přímluvě pomoc91. 

Světlo národů 51 
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Vážené redakce! V Praze dne 2. 11, 
•Váš časopis -uveřejnil v 9* čísle "Otázky míru a socialismu" 

článek Vasila Bejdy "Kam jde Vatikán?" k jeh#ž některým pasážím 
nemohu jak« nejvyšší představitel katolické církve v Českoslo-
vensku mlčet. 

Ponechávám stranou aut#rovo hodnocení osobnosti Svatého 
Otce Jana Pavla II» Velikost jeho osoby a jeho nesmírný kladný 
vliv na utváření morálních a sociálních profilů světa je celým 
kulturním světem tak uznávaný, žé' hodnocení ze strany autora to-
hoto článku nemůže být jeho velikost dotčena. 



Opomíjím i autorovo hodnocení změn v kurii a jejich politic-
kého významu, neboí - na rozdíl-od p, Bejdy - nepovažuji se 
v této záležitosti za kompetentního 

Nehodlám se zabývat ani otázkou "politického charakteru 
náboženství", jak píše p* Bejda, třebaže autor vychází ze zcela 
nesprávného názoru, že Církev nemá právo se vyjadřovat k veřej-
ným otázkám. Naopak je to její povinnost! 

Nebudu se zde zabývat ani "středověkými" jak píše p* Bejda 
- "názory na rozvod, přerušení těhotenství a kontrolu porodno-
sti.*; 

Panu Bejdovi pravděpodobně uniklo, že právě nejnovější lé-
kařské výzkumy, obrazově i zvukově dokumentované, ukazují, že 
i nenarozené dítě je člověk, který se již ve velmi ranném sta-
diu vývoje bráni proti lékařskému zákroku, jenž má přivodit je-
ho smrt, že uhýbá nástrojům* To znamená, ze i ve světle a z hle-
diska současné lékařské vědy je názor Církve naprosto správný! 

• » 

Musím_však_co^ 
kux y_níž_se_t^dí^^že^^imgerialis 

Českos^ 
socialistické^opozice» 

Cílem církve_ů_nás_není_í^ějaká_Eolitická_ 

Není naší vinou, že do nedávné oslavy 1100* výročí smrti 
svt Metoděje na Velehradě, která měla být čistě náboženskou zá-
ležitostí > byly zařazeny některé politicky zaměřené projevy ze strany státní správy, která už předtím ve sdělovacích prostřed-
cích se snažila všemožným způsobem udělat z tohoto výročí zále-
žitost politickou. Tato stránka půsébnosti cyrilometodějské mi-
sie měla být podle našeho názoru projednávána na jiném místě 
a je velká škéda, 2e sa tak - na rozdíl od mnoha zahraničních 

tohoto výročí - nestalo i u nás! 
Nejen^tato^skutečnost^usvědču_Be^du^z_nesgrávno 

h o _ t v r z I I o v e n s £ y _ s t ^ 
cjřrkv^^a přísně^resj^ektuje^^e¿i£h_vnitř^^ 

Je dobře známo, že státní orgány zasahují do našich církev-
ních záležitostí, a to do nejmenších podrobností, prostřednic-
tvím^ státního dozoru nad církvemi na úrovni vlády, ministerstva, 
krajů, okresů a národních výborů. 

Tento státní dozor má u nás tak absurdní rozměry, že zasa-
huje i do osobního, soukromého náboženského života* 

Svědci o tom zásahy proti Měřícím, zvláště mladým, proto, 
že se spolu soukromě scházejí, abý se modlili, zpívali duchovní 
písně a četli Písmo svaté• # 

Jsou leckdy souzeni šproto, že se provinili proti § 178 
trestního zákona: "Maření dozoru nad církvemi a náboženskými 
společnostmi." 
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Podle nasx ústavy z r. 1960 mají vsak k tomu plné právo, 
nebot Vocl. 32. je stanoveno: "Svoboda vyznání je zaručena. Kazdy muze^v^znavat^jakoukoli náboženskou víru nebo být bez vyzná-
ni, i provádět náboženské úkony, pokud to není v rozporu se zá-
konem." 

Kdyby bylo v tomto článku stanoveno, že "je zaručena svobo-
da kultu", pak by se tato svoboda omezovala na společné rábožen-
ske úkony jen v prostoru kultu, t.j. na kostely a kaple. 

, Poněvadž 32, článek naší ústavy zaručuje "svobodu vyznání", 
není přípustné omezovat tuto svobodu jen na svobodu kultu. 

. , yixldAÍ^^siiesením_z^e dne lj\ července JL954 byla zrušena 
SZfcdenoe, J ^ ozLejiskeh io vy z nani. Sk ut echo st j e však' "ťakova," ze 

vedo.U futo evidenci' velirii bdeXVV pecTiVT'a ~ťo už od. dětského veku. ~~~ "" — * - - — - -• 
V dotaznících, které se předkládají uchazečům o pracovní 

místa, ̂ sice není dotai,, jakého vyznání je uchazeč, ale obycejhě 
se musí projevit, jakým způsobem se "vypořádal s náboženskou 
otázkou." 

Často se velmi bděle kontroluje, zdali jednotlivý občan na-
vstevuje bohoslužby. Na tyto otázky pravidelně odpovídají stra-
nickým organům tzv. straničtí důvěrníci a dohlížitelé. 

v Mnoho občanů, na které bylo podáno udání pro účast na boho-službách si stěžuje, ze musí opustit své pracovní místo, nedosta-
li se na studia nebo byli i z nich vyloučeni. 
v, , Sltttage v i ^ í c ^ e o tisk. 6 u 20, na-
ši ustary stanoví: "VMciini obctme maji stejnaUrava a steiné 
povinnosti ..." 

Mimo jiné to znamená, že nejen ateisté, ale i věřící mají 
stejné právo na tisk i Jaká je však skutečnost? V knihkupectvích 
je dostatek literatury ateistické, avšak t.č, není k dostání ani 
jedna kniha náboženská. Proč? "Ústřední církevní nakladatelství" 
mapřejme určité ometení, pokud jde o souhlasy k tisku nábožen-
ských knih. A pokud je něco povoleno, je náklad tak nízký, že 
je v nejkratší době rozebrán. 

Kaším věřícím není lhostejné, že u nás již řadu let - až 
do ro-ku 1985 - deset diecézí čeká na jmenování biskupů, Sv, Otec 
je stale pripraven k tomu, aby i u nás obsadil všechny diecéze, 
takže sabrajia je někde jinde í 

. Přesto všechno, že naši věřící, kteří tvoří velk»u většinu 
našich občanů, dosud nejsou plně Uspokojeni ve svých plně opráv-
něných náboženských požadavcích, jako občané se snaží obětavě 
a odpovědné plnit své poslání v našem národním společenství. 

J M ? P£9 74 s 1 t 0 důležité, že naši věřící, v jednotě s ostat-
ostatními věřícími všech kontinentů světa, se svými kněžími a 
biskupy^a s^nejvyšší hlavou Církve, se Sv, Otcem Janem Pavlem II,, 
velmi přispívají pro zachovaní vzájemného porozumění a míru v če-
lem svete tím, ze pracují především pro důsledné zachování spra-
vedlnosti a zakladních lidských práv. 
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V tomto duchu intensivně pracuje v Římě "Papežská komise 
Spravedlnost a mír"« A..10, tegrve tehdy přestanou závody ve zbroje-
ní, když ve všech státech^sveta bude důsledně respektována spra-
vedlnost a základní lidská práva, nebot nebudoubdůvody k sebe-
obraně a nebudou ani útočné plány. 

Proto neustálé psaní^o míru a volání po odzbrojení a míru 
bude teprve tehdy nejen věrohodné, ale také účinné, až ve všech 
státech světa bdele a vytrvale se bude nejen hlásat odzbrojení 
a mír, ale také důsledně se bud.e dodržovat spravedlnost a respek-
tování lidských práv, a to ve stejné míře pro každého občana« 

S pozdravem 
František karde Tqmášek v,r, arcibiskup pražsky 

Redakci časopisu 
"Otázky míru a socialismu" 
. Kelénská 4 
120 00 Praha 2 

KAgPjPRiU^TI§EK TOMÁŠEK K ČLÁNKŮM KATOLICKÝCH... NOVIN 

Y Praze 12* listopadu 1985 
Redakci "Katolických novín" 

Již delší dobu otiskujete názory různých jednotlivců, oT^yčej-
ně ,fze zahraničních pramenů1', což není od vás seriozní> nebot od,-
pórují nauce nebo závazným direktivám církve• 

Odezva z řad čtenářů je taková, že dostávám stále^více a ví-
ce protestních dopisů z řad čtenářů, jak laiků, tak knězi, 

Uvádím jen některé úryvky: "Jsem pouhý laik* Vaše noviny 
jsou řízeny teologicky vzdělanými lidmi, kteří by měli být prav-
diví a věrní Svatému Otci, ale vidím, že ukazujete dvojí tvář* 
Na jedné straně se prohlašujete stále za věrné syny Sv. Otce Jana 
Pavla II, ale -na druhé straně d.ěláte zmatky mezi věřícími publi-
kováním názorů, které nejsou v souladu s učením Církve> ba přímo 
toto učení podkopávají.**" 

"Bolí nás, že noviny, které mají název "katolické", jednostran-
ně a silně tendenčně informují čtenáře. Jestliže redakce nechce 
k aktuálním otázkám publikovat n^zor magisteria a našich skutečně 
katolických teologů, pak at aspoň upustí od otiskování článků, 
které kritizujeme. Jinak budete zastávat roli falešných proroků. 
Jsme sice jen laici, ale cítíme spoluodpovědnost za budoucnost 
naší Církve• Jedině pravda nás múze osvobodit!" v 

Z dopisů kněží aspoň něco: "Velice mne zneklidnuje a roz-
čiluje ovzduší v našich "Katolických novinách" v poslední době, 
nebot v mnoha článcích jsou již mimo půdu katolické Církve." 

Jestliže^věřící laici jsou si vědomi své spoluodpovědnosti^ 
za čistotu víry* i^m více jsou si toho vědomi věrní kněží a zvlá-
ště biskupové! Proto Vám posílám tento dopis, 

František kard, Tomášek 
-j-. -j « j «tt 4. i - i. ' i 4 n arcibiskup pražský Redakci "Katolických novi" ^ 1 * 
Sněmovní 9, Praha 1 - Malá Strana 
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K UKONČENÍ JUBILEJNÍHO ROKU Sv. METODEJE 

^Závěrečné vyvrcholení jubilejního roku sv. Metoděje se 
bude^konat o druhé nedali adventní* 8. prosince, kdy se společně 
zasvětíme Neposkvrněnému Srdci Panny Marie. 

^Aby toto zasvěcení mohlo přinést očekávané ovoce, je velmi 
důležité, abychom ve svém osobním^životě plnili v největší inten-
zitěvýzvu našeho Spasitele: "Obratte se a věřte evangeliu!" 
(Mk 1, 15) 

Nynx^jde tedy o to, aby se plody jubilejního metodějského 
roku do všech důsledků promítaly v osobním životě každého z nás, 
aby £erůstalo ;)e& při slavnostním nadšení a planých citech* 

OTEC BISKUP ŠKVARDA U NAŠICH KRAJANU V ^IRANIČÍ 
(Rozhovor Otce biskůpa s redaktorem vatikánského rozhlasu*) 

R.t V^uplynulých měsících jsi byl stále mimo Řím: Mohl bys nám 
něco^říci o svých cestách?" 

S.: Jisté, ale nevím kde začít. Začátkem září jsem byl např. 
v Gamzadě nedaleko Milána, kde unaversitní studenti uspořádali 
symposium o Icřeatanských kořenech dějin Čechů a Slováků. Byl 
tam i kardinál Tomko a biskup Hrušovský. Já předsedal té části, 
která pojednávala o otázkách, českých. Byli tam i rektor Nepomu-
cena Vrána, profesoři Skaliofeý a Motal z laiků janovský uni-
versitní profesor Bělehradsky a j. Vše ovšem vedl a oživoval 
Hvým šarmem P. Spidlík. Odtud jsem potom jel do našeho domu 
ve sv„ Martinu v údolí Cassia, kde jsem mluvil k našim boho-
slovcům zjtfepomucena, kteří tam koncil! své prázdniny. Po ná-
vratu do Říma jsem si opatřil letenku, na níz bylo jako cíl 
kromě* Kolína -bohužel jen toho nad. Rýnem - i Chicago.71 

R.: tfTo jsou místa od sebe dost vzdálená. Tos Kolínem jen pro-
jížděl?" 
"Kdepak. Tam jsem navštívil misijní oblast našeho duchovního 
správce Kandlera, která zahrnuje diecézi Kolínskou, cášskou 
a paderbornskou." 

R.: "Tam všude žijí naši krajané?" 
Šmi "Jistě. A ve značném počtu. Měl jsem mše s-j. v Cáchách, v Ko-

lí&ě a v Bonnu* Nejslavnější to bylo v Kolíně. Tam přišel me-
zi nás i tamní světící biskup Dick, který je také pověřencem ně-
mecké biskupské konference pro cizojazyčné duchovní správy 
v celé Spolkové republice. Měli jsme tam v zaplněném kostele 
koncelebrovanou mši sv. v němčině, já ovšem kázal česky, Pak 
jsme se shromáždili v sále pod kostelem, kde zas mluvil biskup 
Dick o tom, jak přítomnost cizinců může být i obohacením do-
mácí církve v Německu. Dej Pán Bůh, aby to obohacení nespočí-
val« jen v^báječných koláčcích a zákuscích, které proitu 
slavnost připravily naše dámy. V Cáchách a Bonnu to bylo po-
dobné. Do • Padurbomu jsem se nedostal, setkal jsem se však 
s^tamním arcibiskupem v benediktinském opatství, kde jsem 
sídlil. Tam jsem také zažil, jak vypadá dobře fungující bene-
diktinský klášter* Udělal na mne opravdu dobrý dojem. V duchu 
jsem vzpomínal na náš Břevnov, Emauzy a Rajhrad. Na obědě 
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u apoštolského nuncia jsme pak vzpomínali i na dobu našich 
studií, byli jsme totiž spolužáci ve stejném kursu teologie." 

R. : "Tak se ti tam na- severu líbili?" 
Š.: "Opravdu ano, Našel jsem tam velký zájem o osudy naší církve 

ve vlasti. Je to dost daleko, ale o střední Evropě jsou tam 
velmi dobře informováni a nám rozumějí. S Otcem Kandlerem jsme 
zajeli i do sousedního Holandska. Na hranice je to pár kilomet-
rů. Přitom jsem si uvědomil, jaký význam má diecézní hranice. 
Lidé jsou nakonec stejní na jedné i na druhé straně* Ale jaký 
tam vládne rozdíl v církevním životě! V kolínské arcidiecézi 
je velmi dobrý duch, vyrovnanost, žádné extrémy. V Holandsku 
to vypadá zcela jinak. V"e závisí zřejmě na místních biskupech, 
iiSinářích a tradici té které církevní oblasti." 

R.: "Říkal jsi však, že v té letence byl i kupon pro Ameriku." 
Š.: "Ano. Po Chicága přes Frankfurt. V Chicágu, kde je stále ještě, 

mnoho Cechů, jsme slavili cyrilometodějské jubileum, a to 
opravdu pěkně. Nejdřív v sobotu večer, to bylo už 5. října, 
jsem měl obyvklou mši sv. pro krajany v kostele Panny Marie 
Svatohorské a při ní jsem biřmoval malé i velké. V neděli nato 
pak byla slavná koncelebrovaná mše sv. v chrámu blah. Anežky 
České. Se mnou ji sloužil i chicagský světící biskup Vlazny, 
bývalý svatoprokopský opat v Lisie Skluzáček a Otcové Vít 
a Přibyl. Já opět kázal, tentokráte o věrosvěstech. Otec. biskup 
Vlazny už sice česky nedovede, ale byl skutečně uchvácen naším 
zpěvem• Snad v tom davu slyšel i hlas své maminky, která tam 
skutečně byla a česky zpívala. Já musel, bohužel, hned po mši 
sv. odjet do opatství v Lisie, ale náš duchovní správě Vojtěch 
Vít, takto jinak benediktin z Břevnova mi pak nadšen vyprávěl 
o tom, jak se ten český katolický den, který trval až dc večera, 
vydařil. Pan biskup Vlazny tam zůstal až do konce, obdivoval 
tanečky dětí doplňovací školy kardinála Berana i další body 
programu a nakonec prý prohlásil, že se bude muset začít učit 
česky." 

R.: " Proč jsi tam však nezůstal ty?" 
Šé : "Měl jsem další mši sv* i program ve svatoprokopském ogatství. 

Přijeli tam totiž už za se naši krajané z Kanady na pout k Panně 
Marii v exilu." 

R.: "Co to známená "Panna Maria v exilu?" 
S. : " To je mariánský sloup, přesná imitace sochy Panny Marie, kte-

rá byla po I. světové' válce stržena na Staroměstském náměstí 
v Praze. Opat Ondrák dal ten sloup postavit v Lisie v klášterní 
zahradě, aby byl pak jednou přenesen do Prahy na své původní 
místo. Pomodlili jsme se tám růženec s naším hamiltonským du-
chovním správcem Šachem, tomu však předcházelo ještě symposium., 
tentokrát věnované převážně sv. Metodějovi." 

R.: "Proč to pořádají vše tak najednou, skoro zároveň jeden den?" 
Š.: "Protože jsem byl ve velké časové tísni. Návštěvu Kolína jsem 

totiž nemohl odříci, protože byla zamluvena s německou důklad-
ností už půldruhého roku napřed. A další neděli'; jsem už zase 
musel koncelebrovat se Sv. Otcem ve svatopetrské bazilice 



«• 1 1 •» 

v Římě, kde vrcholili svatometodějské jubileum. V úterý rá-
n* 7. 11. jsem přiletěl do Říma a ve středu jsem již byl na 
svatometodějském symposiu." 

R.; "S těmi římskými slavnostmi jsi byl spokojen?" 
Š.: "Velmi. Tak jsem si říkal: Jak by asi zaplesal tak«vý tatí-

ček Stojan, kdyby t* zažil. Celá svatopetrská bazilika plná 
Slovanů, naši krajané v první řadě. To bylo něco historické-
ho. To se už nedá vymazat. Slované už nikdy nemohou být 
v církvi popelkou." 

R.: "A kde jsi byl nyní v listopadu?" 
Š.; "U našich v Norimberku, Tam vede naši misii P. Pavel Kučera, 

báječný kněz. V pátek 8. listopadu jsme měli mši sv, v zá-
chytném táboře pro uprchlíky v Zinndorfu, v sobotu jsem biř-
moval v hradní kapli v Norimberku, v neděli jsme pak slavili 
ve farním kastele zinndorfském "Den bratra z ciziny^. Kázal, 
jsem německy i česky, pan farář.připomněl, že r. 1957 tam 
sloužil mši sv. náš kardinál exulant Josef Beran. V pondělí 
jsme pak měli v našem středisku v Norimberku schůzku kněží, 
kteří pracují mezi Cechy v Německu." 

R,: "Jsi spokojen s duchovním užitkem těchto návštěv?" 
Š.: "Snažím se zasévat. Co se z toho ujme, ví jen Pán Bůh, Zatím 

je tu našich kněží ještě stále třeba." 

ŽIVOTNÍ JUBILEUM OTCE BISKUPA KAJETÁNA MATOUŠKA 
Otec biskup Kajetán Matoušek se dožil 75 let. Jeho životní 

cesta je cestou kříže. Už jako chlapec si přál stát se knězem 
a Bůh jeho touhu vyslyšel* Po absolvování gymnasia odjel do Říma, 
kde studoval na Lateránské universitě teologii. Vysvěcen byl 
v Lateránské bazilice a primici -slavil v bazilice S. Maria Maggi-
ore. Brzy dosáhl doktorátu teolégie a filosofie a složil státní 
zkoušky z němčiny, francouzštiny, angličtiny, italštiny a španěl-
štiny. 

Po návratu do Čech byl kaplanem v Nuslích a již tam praco-
val podle svého nynějšího biskupského hesla "Evangelizare paupe-
ribus" hlásat evangelium chudým. Po 2. světové válce ho pražský 
arcibiskup Josef Beran navrhl na pražského světícího biskupa, 
nebo£ si velmi vážil jeho svatého života, hluboké vzdělanosti 
a věrnosti Svatému stolci. Právě proto Pius XII. schválil toto 
rozhodnutí a r, 1949 přijal Otf-S Kajetán biskupské svěcení z ru-
kou pražského světícího biskupa Dr. Eltschknera. V těžkých dobách, 
které potom pro církev nastaly, zůstal vždy pevný a věrný Sv. 
Otci. Pracoval horlivě mezi mládeží. Odmítal nabízené funkce, 
které by znamenaly ztrátu jeho osobního přesvědčení, 

V roce 1968 - 69 byl ředitelem České katolické charity. Účast-
nil se také tábora mládeže v Itálii a ve Skandinávii. Tehdy se 
také zúčastnil eucharistiakého kongresu ve Florencii a mohl mlu-
)vit se Sv, Otcem Pavlem VI. Poté se mu na mnoho let uzavírají 
nejen hranice státu, ale svou biskupskou funkci nesmí ani vyko-
návat mimo Prahu, 
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Nezoufá si. Uzavírá se do tichosti modlitby a studia. Pra-
cuje dál neúnavně ve své farnosti zasvěcené prvnímu českému bis-
kupu sv. Vojtěchovi, V listopadu 1984 vítal v kostele sv. Igná-
ce Matku Terezu. Podobně jako jeho velký učitel kardinál Beran 
je i biskup Matoušek mnohými milován a mnohými nenáviděn, mno-
hými pochopen a mnohými nechápán. Avšak Bůh, jeho věrní i Sv. 
Otec znají celého biskupa Kajetána a dodávají mu sil na cestě 
krize, která stále ješte nekončí. Přejeme. Vám, Otče biskupe, 
abyste ještě mnoho vykonal na cestě spásy i ve funkcích, které 
Vám Buh sveruje. Aby se Váš oblíbený chorál svatováelavský 
"Nedej zahynouti nám ni budoucím!" promítl do plánu spásv čes-
kého národa! 

? V.R. 

, V polovině listopadu 1985 bylo nejméně pět pražských ka-
tolíků povoláno na ezpečnost, aby podali vysvětlení podle 
§ 19 zákona o"SNB. Z jednání vysvitlo, že jsou podezříváni z ně-
jakého vztahu k františkánské řeholní rodině v CSR, Na závěr 
jim byl předložen .k podpisu dokument, že byli Upozorněni na zá-
kaz jakékoliv činnosti prvního, druhého i třetího řádu svaté-
ho Františka, 

Bne 11. 11. obvinil vyšetřovatel StB zaměstnance ČSD Augu-
£t±nsJNavrátila,nar. 20. 12. 1928, bytem Lutopecny 14, okres 
Kromenz, otce 9.^dětí z tr< činu pobuřování podle § 100 odst. 
3,a/ tr. z., jehož se měl dopustit vyhotovením oyklostylované 
písemnosti Otevřený dopis č. 2., jež Upozorňovala na nejasné 
okolnosti smrti kněze Přemysla Coufala z r. 1981, V noci z 11. 
na 12• 11. od 20.45 do 3<oo hod. provedl kpt, Dr. K, Veselý, 
npor* J, Kožuch a nstržm, J, Jasenču.k domovní prohlídku v ro-
dinném domku A. Navrátila, při níž bylo odňato 299 položek, 
většinou samizdatové písemnosti náboženské i jiné, dále psací 
-crtn̂ oj, rozmnožovací rámeček apod, A. Navrátil byl vzat do vazby 
a hrozí mu trest odnětí svobody od 1 do 5 let. Již v minulosti 
"byl vystaven různým soudním a policejním represím pro své vy-
stupování na obranu náboženské svobody a proti nespravedlivému 
pronásledování svých spolupbčanů. 

íÍMXSLX^APQ^QI^IUjmLia^IJiA-PEDSiaEC » 

&5Í.rS22£22SÍi Za větší vážnost ke svátosti biřmování. 

Rozhodující a podstatnou známkou svátosti biřmování je na^ 
rozdíl od všech jiných svátostí, že je zvláštní svátostí osob-
nosti a duchovní plnoletosti, Osobnost je zdokonalení rozumné 
přirozenosti. 
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^Tak jako křest povznáší duchovní přirozenost, jednota těla 

a duše do nadpřirozenosti, tak biřmování dokonává tento stav mi-
losti fc duchovní osobnosti. 

Biřmovanci udílí svěcení dospělosti a plnoletosti, které te-
prve rozvine a zdokonalí jeho přirozenost milosti. 

Biřmování je zvláštní svátostí všeobecného kněžství. 
Od nejstarších dob se v církvi označuje svátost biřmování 

za svátost^bojovníků Kristových, která propůjčuje věřícím prozí-
ravost a sílu, aby hájili církev a její víru proti všem útokům 
a nesli její poselství dále i tam, kam neproniknou slova kněze. 

^Ve^svátosti biřmování se propůjčují každému křestanu jako 
zvláštní výzbroj zvláštní dary Ducha svatého jako živoucím údům 
těla Kristova, aby On, nový člověk, se do nich vtělil a oni se v Něm stali "novým Kristem". 

y Podle M. Larose, Duše Svatý, osvět nás! 

T > * v e všech diecézích světa rostla 
Uvedomnělá a velkomyslná p<-»moc misiím 
a spojení s nimi. 

APOŠTOLKY A AUTOMECHANICKY 
Z úst 78 leté ženy v řeholním rouchu nemá ta věta nic pro-

vokačního:^ "Chodíme jen tam, kde široko daleko není kněz." Na 
mnoho obcí Latinské Ameriky se hodí tento popis a ještě dnes je 
v Peru jedna diecéze pouze s třemi knežími a 21 sestrami. Zmírňo-
vat následky nedostatku kneží je cílem "kongregace misikních see-
ter od učícího a kajícího Spasitele", která byla zal.žena r 1961 
přičiněním biskupa Friedricha Kaisera v oblasti kolem Caraveli 
v Peru. Tam byl zřízen i mateřinec, Generální představená pochá-
zející z Paderbornu, sestra Willibrodis, přišla do peru jiz před 
druhou světovou válkou jako hiltrupská misionářka a byla nové 
kongregaci svým řádem "zapůjčena" nejprve "na tři roky". Teprve 
pozdě4± složila věčné sliby jako členka nové kongregace. 

Kamkoli sestry přijdou, začínají ihned stavět: Farní stře-
disko a^dům pro výchovu katechistů. Obvykle šesti až osmi sestrám 
je předána farnost, takže jsou bezprostředně odpovědné místnímu 
biskupu. Ve třinácti diecézihliPeru, Bolivie a Argentiny dnes ses-
try ̂ řídí 19 farností, v nichž žije okolo 210 tisíc lidí. Velké 
vzdálenosti vyžadují, aby kromě farního střediska byly zřizovány 
tzv. "mini-conventos", domky, jež slouží jako farní kancelář, 
obvazovna a ložnice, v nichž sestry zůstávají několik dní. Při 
návštěvách po domech i na odlehlých "ranchos" jsou potom kompetent-
ní nejen za duchovní život drobných rolníků a jejich rodin. Pořá-
dají kursy vaření a šití, sestry vyhlásily boj alkoholismu a po-
žívání kokainu. 

"Kdo mnoho vyučuje, musí mnoho vědět," zní hesl. generální 
představené Willbrodis. Konečně jde o to vychovat katechisty, 
křtít, slavit bohoslužby, kázat, oddávat, pochovávat, vyučovat 
náboženství. V oběžníku sestry popisují jakou situaci nacházejí, 
když navštíví jednu ze svých obcí. Lidé jsou po skupinách připra-
vování na zpcvěd. "Konečne se všichni vyzpovídali. Kněz od sester 
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vyslechne přesný počet křtů a oddavek, jež až jsou zapsány do 
farních knih. Nato řekne: "Velkolepé! Rozdělme si práci! Já si 
vezmu oddavky a^vy křtěte!" 

Mela-li ^ráce misijních sester nejprve charakter opatrného 
pokusu, nalézá dnes namnoze uznání. Pozvednutí kongregace s pa-
pežským právem nastalo r, 1982. Diecézní delegát biskupství 
Anatuya na severu Argentiny, kde sestry řídí tři farnosti, sou-
dil: "U lidí j§ou velmi oblíbeny a kngzí, kteří je poznávají 
při práci, ooenují jejich energické úsilí při misionářské čin-
nosti. Jejich práce ukazuje metodu a ducha. Projevují se jako 
dobré apoštolky, jež zmáhají svá úkoly. 

V mateřinci je to prosté: elektrické světlo jen na několik 
hodin^ "betonová podlaha, ubrusy neznáme". Nemají žádné sestry 
kuchařky, ošetřovatelky nebo uklízečky. Každá musí umět všechno. 
Opravy aut si dělají samy, i boty se sestry učí podrážet. 

^Přesto chce mnoho mladých žen patřit ke kongregaoi s vlast-
noručně ušitým rouchem. Příští rok, až bude kongregace slavit 
25w.let od založení, budou k ní patřit v počtu vxce než 300 a zpěvem budou uctívat Ochránkyni Peru. 

Jedno z největšxch uciliší; v Puerto Maldonado ponese jméno 
španělského dominikánského misionáře P. José Alvaréze, který pů-
sobil 53 roky v amazonských peruánských pralesích až do r. 1970. 
Napsal i významná antropologieká díla o tamních Indiánech* Za 
svou čiunast dostal několik španělských a peruánských vyzname-
nání» 

U g a n d a 
Neáatar&í misionář kongregace komboniánů, P* Molinari, ze-

mřel 17, 10. v požehnaném věku 97 let. V Africe působil od ro-
ku 1912, tedy 73 let. Za svého misionářského života založil pět 
velkých stanic dvě v Súdánu a tři v Ugandě. V mládí měl potíže 
při uskuteanóvání svého povolání, protože lékaři považovali jeho 
zdravotní stav iza značně choulostivý. 

K a n a d a 
Sedmdesátiletý mnich H. Beauchemin sloužil čtyřioet let na 

kanadském severu v nemocnicích a misijních stanicích od Port 
Smith až po Tuktayaktuk při Severním ledovém oceánu, a to nej-
prve^jako lodní strojník, potom při letecké dopravě a nakonec 
ještě jako mechanik. j 

^AÍsI vykonává církev své poslání za jakýchkoli podmínek, 
nemůže se nikdy zříci úkolu, který zdědila od anoštolů, to je 
vyučovat a vychovávat své děti podle zásad křestanské víry. A z 
druhé strany je právo pokřtěných dostávat tuto výuku bez jakých-
koliv překážek. 

Pavel VI. 
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Ni pťfcĚ OSN 
" V těchto dnech a v této aule jsme poslouchali nejmocněj-

ší muže světa. Nyní. tu máme nejmocně j ší ženu. Ona je symbolem 
Spojených národů a pokoje ve světě." Těmito slovy generální ta-
jemník OSN představil Matku T erezu Valnému shromáždění ,-OSN 
v New Yorku v sobotu, dne 26. 10. Ještě předtím ve čtyřicetile-
tých dějinách OSN poprvé promítali v aule jako světovou premiéru 
film o živote 75 letó indické řeholnice albánského původu a 
o činnosti sester kongregace Milosrdné lásky, kterou Matka zalo-
žila r. 1950, Dnes působí tyto sestry již vy80 zemích. Maži obecenstvem byl i newyorský arcibiskup 0'Coor, více vyslanců při 
OSN3 spisovatelé, herci a herecky« Prezident Reagan a indický předseda ̂  vlády Gándjií, kteří nemohli být přítomní, poslali svá 
poselství na podporu iniciativě Matky Terezy. Matka Tereza pro-» 
mluvila z tribuny, odkud v minulých dnech mluvili přední činite-
lé tohoto světa* Mimo jiné žekla: 

"Budeme—li vidět Pána Boha jedni^v druhých, potom budeme 
schopni^žít v opravdovém pokoji, Vždyt všichni jsme synové a doe-
ry^téhož laskavého Boha« Jak se dosáhne pokoje ve světě? Pro-
střednictvím skutků lásky. Ani barva pleti ani národnost by nás 
neměly rozdělovat, jestliže opravdu chceme pokoj, schvalme tuto 
reso^Uci: Nedovolme, aby ani jedno dítě žilo bez lásky, a od-
straňme umělé přerušení těhotenství, protože ono je největším 
ničitelem pokoje a hroznou vraždou« Svatost, to není nějaká 
zvláštní kvalita. Svatost je povinností nás všech." 

Podle zprávy tiskových agentur iránský vyslanec při OSN po 
projevu Matky Terezy řekl: "Ona tu měla být minulý týden. Její 
poselství je lepší než projevy většiny těch, které jsme tu sly-
šeli,, 

Režisérka, která pracovala pět let na filmu o misionářkách 
lásky, řekla před promítáním: "Matka Tereza je opravdová první 
obcan':a světa, Nikdo ji nemohl lépe uctít než toto shromáždění•" 
Matka -'-ereza mluvila prostě o chudobě a lásce. Řekla, že jí su-
žují dva velké problémy naší doby: světový mír á zabíjení nena-
rozených dětí« Obojí spolu úzce souvisí. Když se matky a jejich 
pomocníci nehrozí zabíjet bezbranné děti, jak se pak lidé nebu-
dou navzájem zabíjet? Řekla: "Bojíme se jaderných zbraní, utíká-
me před hroznou chorobou AIDS, ale nezabranujeme zabíjení nena-
rozených dětí. Potrat se stal největším ničitelem pokoj%. Jest-
liže si opravdu přejeme mír, pak se rozhodněme. Nedopustme, aby 
jediné dítě žilo bez lásky. Odstraňme potrat z našich národů." 
Po projevu vyzvala Matka Tereza přítomné, aby se s ní pomodlili 
modlitbu, kterou se misionářky lásky modlí každý den. Modlitba 
začíná takto: "Pane, dej, abychom byly hodny sloužit ve světě 
našim bližním, kteří žijí v chudobě a hladu." 

OTiZKY BIOSTIKY 
^Teologická fakulta Tovaryšstva Ježíšova v Paříži otevřela 

grávě institut^bi$etiky, protože medicina a hlavně genetika vná-
ší do života křestanů závažné otázky, které to vyžadují. Od.borné 
časopisy neustále přinášejí příspěvky k problémům kontroly porod-
nosti, eutanasie a používání složitých aparátů, jež mohou pro-
dloužit lidský život i v jinak beznadějných situacích* Také na 
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na půdě Papežskévakademie věd se konalo koncem října mezinárod-
ni symposium o těchto otázkách, zvláště o přesném určování okam-
žiku ̂ smrti, který má právě při používání složitých aparatur vel-
ký vyznám a významné etické důsledky, Účastníky přijal také 
Sv. Otec, který v krátkém projevu zdůraznil neslučitelnost euta-
nasie, a^to ve všech jejích podobách, s křestanským učením. Při-
pomněl účastníkům prohlášení Kongregace pro nauku vírx z r. 1980 
ve kterém se vytyčují zásadní morální otázky přístupu nejmoděr-
nejsi mediciny k umírajícímu nebo težce nemocnému člověku. Toto 
prohlášení připomíná lékařům, že nejsou ány nad životem a smrtí 
člověka a konkrétně pojednává o tom, za jakých podmínek jsou 
výjimečné prostředky morálně přípustné a za jakých podmínek je 
dovoleno od jejich použití upustit. 

Ve stejnou dobu uveřejnil např* časopis Etudě překlad za-
jímavého článku teologa Johna Malmo o vztahu mezi krestanskou 
morálkou a přírodními vědami, jemnovitě genetikou a jinými obo-
ry mediciny« Celkově vzato, to, jak jedná soolečnost s nejbez^ 
mocnějšími ze svých členů, je měřítkem jejího skutečného huma-
nismu. ̂ Silni v dravé a nespravedlivé společnosti si mohou vydo-
byt ave místo na výsluní. Na starých, nemocných - nebo ješte 
lepe - nenarozených může společnost nejlépe ukázat, jakou cenu 
^̂•tJ i ̂ proklamace, jimiž většina z nás, zvlášt| těch nejbezohled-
nejsich, vůbec nešetří* Prohřešky proti .křestanské morálce ne-
jsou vsak zdaleka věcí vlád. Právě zde je osobní zodpovědnost 
.každého jedince rozhodující. V Paříži stojí v těchto dnech před 
_s<mdem dva autoři knihy nazvané "Sebevražda a návod k použití". 
Bylo ̂  jim dokázáno - a oni se to ani nesnaží popírat - ze na pí-
semný dotaz dvou čtenářů podali podorbné údaje vedoucí ve dvou 
případech k^dokonané sebevraždě, Autoři knihy se brání tvrzením, 
ze tak zahranili útrapám, plynoucím z neobratného pokusu o se-
bevraždu. Nehledě na to, že oni sami na sebevraždu nepomýšlejí 
a zajima je především příjem z prodeje jejich skandální knihy, 
pokouši se jejich argumentace zamlžit z etického hlediska pod-
statný vrozdílcmgzi přirozenou smrtí a nepřirozeným usmrcením, a to at jde o bu samotnou nebo o druhého člověka. 

Jeden významný genetik nedávno prohlásil s neskrývanou oba-
vou, ze nechápe, jak mohou křestané a vůbec lidé, kterým záleží 
na osudu lidstva, věnovat tak mizivou pozornost jeho vědě. Po-
dle jeho názoru je atomová bomba dětskou hračkou v porovnání 
a revolucí, kterou nám v blízké budoucnosti přinese moderní ge-
netika. 

%MQVÉ-BlDÁNÍ NEB0_ P|STOVÁ||f_lIDf_? 
Před třemi lety byl rozluštěn kód růstového genu u zvířat. 

Fred. 2 ylety u člověka. Výsledek činnosti genového bádání bylo pěstovaní supermyší, dva až třikrát větší než myš "tradiční". 
Podle tohoto příkladu předvedl nedávno Dr. Hans Huber z endo-
krinologické ambulance 1. universitní 

é kliniky ve Vídni, raké šance, ale též jaké nebez-
peci^v sobe^skryva genové bádání. Zejména poukázal důrazně na 
to, ze .kazda manipulace s geny, jež je úspěšně provedena na ně-
jakém savci, muze byt použita i u člověka, 

, u! výsledky genového bádání na jedné straně sebe-blahodarnejsi, ti.m, že totiž ísou lečitelné dědičné nemoci 
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(např. jedno onemocnění červených krvinek podobné krváclvosti 
a^onemocnění výměny látkové, jež vede k slabomyslnosti), důsledky 
pri manipulacích s gen^ mohou být nedozírné. V Rakousku se už 
praktikuje dělením buněčného jádra pěstování identických jedin-
ců skotu. Embrya jsou čtvrcena atd. Vznikají naprosto identická 
Individua. Jen zvláštní odpovědnost a etika vědců by mohly za-
hranit podobným pokusům s lidskými embryi. 

Za protipol manipulovatelného vyhubení lidstva atomovými 
silami označila předsedkyně lékařské komory Dr, Ingeborg Retz-
loffová, manipulovatelné rozmnožování a plození lidstva. Mož-
nost ̂ mimotělního plození člověka by pro něho připouštělo pět 
různých^rodičovských částí. K najaté matce se vyslovila prakti-
kující ženská lékařka z Lubecku: "Jak mohu od nějaké ženy očeká-
vat, že zb. mne, pokud možno za peníze, odnosí dítě? To je v mých 
očích nejhorší způsob prostituce, nebot těhotenství stojí ženu 
tělesnou i duševní podstatu." 

Před tendencemi "těhotenství na zkoušku" varoval insbrucký 
teolog Dr. Rotter. Stále více lidí se kloní k tomu rozhodnout se, 
zda definitivně chtějí dítě, teprve za těhotenství: "Jestliže 
si někdo přeje chlapce a prohlídka ukáže, že to bude «děvčátko, 
..rozhodují se často pro přerušení těhotenství." I při obavě, ze 
se^narodí poškozené díte, sahá se rychle k potratu, stanovisku, 
jež "řozhodně musíme odmítnout", 

POSTAVENÍ ŽEN VE FRANCII 
Analýze postavení ženy se již dlouho věnuje socioložka 

Evelyne Sullerctová. Trvá na biologických rozdílech mezi mužem 
a ženou, čímž jsou nejvíce dotčeny feministky. \ současné době 
se^zabývá zvlášt problémy rodiny: Klesá počet sňatků, stoupá 
počet rozvodů, klesá i počet novorozených dětí a je víc dětí 
nemanželských. Jak se k tomu dospělé? Sullerotová tvrdí, že pří-
čina je v tom, že občané očekávají příliš mnoho od státu, ne-
mají chut vzít na sebe osobní odpovědnost. Myšlenka, že všechno 
je dovoleno, utvořila novou neurotickou generaci plnou úzkosti. 
Proč si vybrat obět, věrnost, snažit se, trpět, když pobavení, 
rozkoš,její různorodost a výběr nejenom jsou na dosah ruky, ale 
jsou i omluveny zákonem a podporovány obecnou morálkou? vProti morálce,^která dovoluje příliš, proti zákonu, který odměňuje 
"ododpovědnění", Sullerotová zvoní na poplach. Konsumismus je 
dnes modelem i v citech. Použije se a zahodí. "Jsem za každé 
vážné úsilí, které si všímá problémů slabších, t,j, dětí, které 
jsou dnes nespravedlivě obětí rodinného chaosu," říká. 

Rakouský pastorační sjezd vyzvedl téma "Žena - partnerka 
v^církvi." Dalo se čekat, že určité skupiny žen rozvíří velký 
zájem o tuto věc. Avšak ostatních žen, které stojí stranou těch-
to skupin a tvoří většinu, se to málo dotýká. Snad právě tyto 
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neznáme a nejmenované matky a ženy svým'věrným plněním povin-
ností, za něž neočekávají díky, víc přispívají k vytváření 
a udržení víry než feministické revolucionářky, které hned vy-
hrožují odchodem z církve, nebudou-li pastýři ihned tancovat, 
jak ony pískají. Chovají se asi jako partneři v manželství, 
kteří hned vyhrožují rozvodem, jestliže dr^hý partner není ocho-
ten se jim beze zbytku podrobit«. Nijak-to neodpóvídá katolické 
mentalitě a je kupodivu, že katoličtí biskupové tu nezasahují, 
aby věc napravili. 

F. R. Vídeň 

BIOETIKA 

1. studijní středisko bioetiky v Itálii bylo otevřeno 
v červnu 1985 na lékařské fakultě katolické university Srdce 
J^žíšcva v Římě, V tomto středisku mají být projednány etické 
otázky biologie a medicínyt např* eutanasie, sterelizace, ge-nové manipulace nebo oplodnováni ve zkumavce. 

Dr. Nathason, bývalý vedoucí největší potratové kliniky 
světa: "Jako vědec vím - nedomnívám se, vím - že lidský život 
začíná při početí. Ačkoliv formálně nepatřím k žádnému nábo-
ženství, věřím z celého srdce, že existuje božské bytí, jež 
•d nás vyžaduje, abychom tomuto nekonečně smutnému a nevýslov-
ně hanebnému hanebnému zločinu proti lidskosti učinili defini-
tivně a neodvolatelně konec. Kdybychom snad v naší věci ztra-
tili odvahu nebo zklamali, kdybychom váhali a ztratili jistotu, 
kdybychom, jen na ©kamžik opustili naše poslání v tomto krajně 
ne-s-cbeckém, krajně důležitém boji, dějiny nám tó neodpustí." 

Nestačí říkat člověku: ""^oslouchej svoje svědomí!11 Bezpod 
mínčně musíme ihned a vždy dodávat: "Ptej se, zda tvoje svědo-
mí mluví pravdu nebo nepravdu a snaž se vždy neúnavně poznat 
pravdu!" * *t ' Bez tohoto nutného určitého ustanovení by 
se Člověk vy'dával v nebezpečí, že by ve svém svědomí nalezl 
sílu. ničící; jeho pravé lidství, místo aby to byl prostor, kde 
bu Bůh- dává "poznat jeho pravé dobro. 

Jan Pavel II. 

Ž P J Á J Y 

Valné zasedání_členů_kardinál^ se konalo od 
21« Iistopadú~za ucasti~122 kařdinalu z celého světa. 
Jednalo se o reformě kurie. Kardinálové připravovali návrh re-
formy v pěti skupinách. Významný projev měl kardinýl Ratzinger, 
který mluvil na téma: Papežský primát a kolegialita. Soustře-
dil se zejména na vztahy mezi mocí papežovou a mocí biskupské-
ho kolegia. Prohlásil, že církev nemůže být považována jako 
monarchie, nýbrž že je organicky spojeným tělem, které oživuje 
Kristův duch. 
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Papežská_rada_gro_laikyzasedala v týdnu od 18. - 24. listopadu. 
Připomněla 20l výročx ""vydání dekretu 0 apoštolátu laiků. Hlav-
ním tématem jednání byla výchova laiků a zároveň příprava na 
biskupský synod v r. 1987, který bude jednat právě * povolání 
a poslání laiků v církvi, o jejich všestranné a stále výchově 
a formaci, o jejich hlubším a širším zapojení do aktivního apo-
štolátu. Svatý Otec vyjmenoval 23. listopadu 24 nových poradců, 
mezi nimi 11 laiků do Papežské rady pro laiky. 

Na mezinárodním kulturním fóru v Budapešti předložila delegace 
Svatého stolce návrh na zabezpečení požadavků svobody svědomí 
a vyznání a shrnula je v šesti b#dech pod názvem: Kulturní práva 
věřících. 
1. Věřící náboženských vyznání mají práv« na vzájemný styk jak 
ve státech, jichž jsou občany, tak i se svými souvěrci v zahra-
ničí, na úrovni jednotlivců i zodpovědných představitelů komu-
nit . 
2. Jako všeichni lidé i věřící se potřebuje vzdělávat v nábožen-
ství. Má proto mít možnost opatřit si teologickou a náboženskou 
literaturu a seznámit <?e s ní. Náboženské instituty a organisa-
ce piají právo vydávat všechna díla, která potřebují, zvláště pro 
semináře a domy pro náboženskou výchovu. 
3. Stejně tak má být rodičům zaručeno právo předávat dětem podle 
požadavků vlastního svědomí náboženské dědictví a kulturní hod-
noty, jež jsou majetkem jejich národa. Tuto skutečnost musí uzná-
vat i zákony ® výchově. 
4. Věřící maji mít též možnost používat hromadných sdělovacích^ 
prostředků v národním i mezinárodním rozsahu pro svobodné přijí-
mání a šíření zpráv a kulturních programů s náboženským obsahem. 
Mají též právo si bez překážek opatřovat náboženské deníky, ča-
sopisy a knihy a sami rovněž vydávat své vlastní, 
5. Svobodné setkání mezi odborníky v náboženských a teologických 
vědách jsou nutná pro potřeby obcí věřících. Proto mají právo 
zvát je a přijímat ve svých zeia zemích a účastnit se těchto set-
kání v cizině. Má jim tedy být umožněna účast na těchto setká-
ních. 
6. Při restaurování náboženských objektů sloužících nyní církev-
ním účelům mají být poskytnuty všechny možnosti,, aby tento je-
jich účel byl zachován. Kostely, bez ohledu na jejich uměleckou 
hodnotu mají zůstat místy, 'kde se věřící scházejí k bohoslužbám 
a projevům své víry. Táž zásada má platit i při restaurování 
klášterů, které mají zůstat osobám, jež tu žijí podle pravidel 
schválených náboženskými představenými anebo podle vlastních sta-
nov. Ve všech těchto případech stejně jak# v jiných, které se 
mohou vyskytnout, mají být všechny otázky řešeny dialogem a doho-
dou mezi vládou a náboženskými představiteli. 

FAO Organizace pro zemědělství a výživu při OSN, oslavila v Římě 
407 výročí svého založení. 11. listopadu, na závěr jednání, ce-
lebroval Svatý Otec mši sv. ve svatopetrské bazilice. V homilii 
i v meditaci před modlitbou Anděl Páně věnoval pozornost otáz-
kám výživy obyvatelstva ve světě. Řekl: "Radost a naděje, smutky 
a úzkosti naší doby zvláště chudých a jakkoli postižených, jsou 
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radostmi a nadějemi, smutky a úzkostmi Kristových učedníků a ne-
ní opravdu nic lidského, co by nenalezlo odezvu v jejich srd-
cích. M 

Jan Pavel II. odevzdal delegaci^vietnansk^čh biskupů, vedenou 
kard. J. M. Trinh-van-Canem arcibiskupem"z Hano17 poselství pro 
lid jejich vlasti. Ujišťuje v něm, že je má stále ve svém srd-
ci a že by je chtěl všechny osobně poznat a projevit jim lásku, 
kterou k nim cítí. Věří též v jejich hluboké náboženské cítění 
a ví, kolik obětí je stojí jejich věrnost evangeliu a jakou du  
ševní sílu potřebují k životu podle evangelijních zásad jak 
v rodinách tak i na pracovištích a ve společnosti. Také před mod-
litbou Anděl Páně dne listopadu^vyzval shromážděné věřící 
k modlitbě za vietnamské křestany. Řekl: "Dnes je tomu 25 let, 
co papež Jan XXIII. ustanovil ve Vietnamu biskupskou hierarchii. 
Vytvořil 3 církevní provincie se 17 diecézemi. Papež Jann tak 
chtěl ukázat, jak si váží vietnamských biskupů a kněží a záro-
veň ocenil jejich nadání a zralost pastorálního úsilí. Bylo to 
prozíravé opatření pro tamní církev, jež se zrodila z misijní 
práce, trvající déle než století a jež byla oplodněna krví mno-
ha mučedníků... Prosím Vás, abyste se připojili k modlitbám 
k Panně Marii, aby vietnamští bratři i nadále vyznávali s odva-
hou svou věrnost Kristu, Spasiteli člověka, aby přispívali s  
velkodušnou vytrvalostí k všestrannému rozvoji svého národa. 

V Římě bylo 24. listopadu zahájeno mezinárodní sétkánl o fatim-
skérn poselství. Práce řídí latinský patriarcha z Jeruzaléma, 
Jakub Beltritti. Odborníci z Itálie,Francie, Skotska a Kanady 
budou mluvit na téma: Je tento mimořádný synod poslední záleži-
tostí pro mír? 

J_u_g_g_s_l_á_v_i_e 
1, evropský kongres mezinárodního hnutí katolického student-

stva se konal počátkem listopadu u Lublaně za účasti 150 stře-
doškolských a vysokoškolských studentů z 13 evropských zemí. 
Kongres vyzval k úsilí o duchovní jednotu Evropy v duchu evan? 
gelijních hodnot. To je přední úkol mladých. Lublaňský arci-
biskup v závěrečném projevu připomněl studentům také velké po-
stavy apoštolů Cyrila a Metoděje. 

P_o_l_s_k_o 
» 

Mši sv. za polskou policii sloužil ve varšavském kostele 
sv, Stanislava dne 31. 10. P. Theofil Boguckir V homilii zdůraz-
nil, že všichno křestané se musí snažit o usmíření a modlit se 
za spásu policistů, včetně těch, kteří zabili P. Popieluszku ne-
bo někoho jiného. V prvním listopadovém týdnu se konal v Polsku 
Týden politických vězňů. Byly. za ně slouženy mše svaté a byla 
vydána výzva státním představitelům, aby propustili na svobodu 
všechny politické vězně. 

Tajemník místní biskupské konference požehnal 20. 11. na 
varšavském předměstí noviciát kongregace Dona Oriona. 

v. 
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Kardinál Ĵi Ratžing^r^ prefekt Kongregace pro učení víry 
varoval v Linci* před potlačováním biblického poselství o půvo-
du všeho stvořeného v Bohu. 'Kardinál konstatoval nedostatek 
teologické reflexe o tématu stvoření. Ze strachu, že v disputaci 
s přírodními vědami by v otázce stvoření už nis nezůstalo, ce 
lze vědecky hájit, v katechezi o učení víry se často upustil« 
od toho, aby se o tomto tématu vůbec pojednávalo. Následky vy-
loučeni nauky o stvoření podle bible jsou však pro víru osudové. 

Ženský pravoslavný klášter ve Varatci v arcidiecézi Jassy 
slaví letos 200. výročí svého založení. Svou náboženskou a kul-
turní tradicí je dnes klášter středem rumunské mnišské spiritu-
ality. Je to nejstarší a největsí /více než 300 řeholnic/ pra-
VoBlavný klášter světa. Jeho tři kostely s nástěrmými malbami, 
pocházejícími z poloviny minulého století, byly restaurovány 
v 60. letech, kdy nynější rumunský patriarcha Justin byl metro-
politou v Jassy. 

Maronitský biskupsk5>- vikář v Baalbeku byl 18. 11. zavražděn 
neznámými pachateli. Vrazi vnikli do jeho domu a vpálili do ně-
ho 30 kulek ze samopalu. Jistě šlo o předem připravený a pro-
myšlený zločin. Zavražděný všemožně usiloval o mír ve své vlasti 
a choval lásku ke všem osobám bez rozdílu. 

Nejstarší katélický kóstel v Šanghaji, zasvěcený sv. Fran-
tišku' X., byl otevřen pro věřící po několikaletých opravách škod, 
způsobených za tzv. kulturní revoluce. V posledních letech bylo 
v Cíne znovu otevřeno 22 katolických kostelů. Podle úředního 
odhadu žije v Šanghaji na 100 tisíc katolíků. Místní biskup byl 
letos v červenci propuštěn p* 30 letech vězení. Před vánocemi 
bude také otevřen největší katolický kostel, v Pekingu, který 
dříve sloužil za skladiště. 

I n d i e 
Nedávno oznámilo.indické ministerstvo práce výsledek šetře-

ní, podle kterého tam pracuje 44 milionů^děti. Každé čtvrté dítě 
meři 5.- 15 lety je v pracovním poměru. Šlapou čerpací kola, no-
sí kameny a cihly na stavbu, pěstují a sklízejí, vážou koberce, 
perou prádlo a živí se jako příležitostní dělníci a nádeníci. 
Zákonité minimální mzdy pro děti neplatí. Rodiny jsou odkázány 
krušnou bídou na příspěvek dětí, aby byly živy. Děti, které pra-
cují, nemohou chodit do školy; začarovaný kruh nevědomosti a chu-
doby pokračuje. 

Matka Tereza bilancovala v polovině září při návštěvě domo-
va pro nemocné a nuzné "Prem Dantf /Dar lásky/ své působení ve 
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slumech Kalkaty. Od r. 1952 bylo sebrán* asi 49 tis. nuzných na 
ulicích a byli ubytováni; 29 tisíc z nich zemřelo. ~elkem dnes 
existuje 297 domovů v 72 zemích, jež přijímají nemocné a chudé. 

Americká biskupská konference zvolila za svéhé tajemníka 
světícího washingtonského biskupa mens. Mahyna, který je stár 
51 let. Je to první černý biskup, který bude v USA zastávat tak 
důležitý úřad. 

Panamerická konference o vztazích mezi katolíky a židy se 
konala počátkem listopadu v Sao Paulu za účasti 100 katolických 
kněží, rabínů, židů a laiků. Podnět k této konferenci dal* 20, 
výročí vydání koncilní deklarace Nostra aetate o vztazích katolic-
ké církve k nekřesťanským náboženstvím. Na pořadu bylo zachování 
lidských práv, odstraňování předsudků, vzpomínka na holokaust -
vyvraždění 6 milionů židů nacisty. 

Ladislav Stehlík : 

MJLP-Q-ILŽ 

Ty, kteří hanbou jdou 
do hlubin obnažení 
přikryj svou milostí 
vyveŽ je z pénížení, 
pláč skryté viny ztiš, 
v těch, co už nedoufají 
nadlehci trestů kříž 
ukaž jim cestu k ráji, 
k těm, jimž svět odepřel 
Tobě se zalíbiti 
a prahli v ústraní 
nevzhledným květem žití, 
sklon vláhu přímluv svých, 
ač nejsou bez.nadějí. 
Ó, matko nejchudších, 
spin prosby nocí jejich. 

/Úryvek z báaně Lništská/ 
Ke slávě Panny Marie a k naši posile vyhlašujeme Nejsvětějsí 

Marii za "Matku církve", tzn. za Matku celého Božího lidu. Chce-
me, aby tímto titulem ode dneška byla Panna Maria křesťanským 
lidem ještě více ctěna a vzývána. Především bychom chtěli vysvět-
lit, jak Maria, pokorná .služebnice Páně, úplně závisí na Bohu 
a Kristu, našem jediném Prosptředníku a Vykupiteli. Zároveň by-
chom chtěli ukázat cíle mariánské úcty i našim odděleným bratřím, 
abychom projevili, že uctívání Marie není samoúčelné, nýbrž, že 
je to podstatná pomoc na naší cestě ke Kristu a tím k Otci a 
k lásce Ducha svatého. 

Pavel VI. /při II. vatikánském koncilu/ 
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DRÁŽĎANSKÝ MANIFEST 
Nedávnw byl v NDR publikován Drážďanský manifest, vypraco-

vaný skupinou protestantsko-luteránských teologů, týkající se 
úcty k Panně Marii, z něhož citujeme tuto část: 

"Úcta k Panně Marii, která sahá do prvních d»b křesťanství 
a v katolické církvi nebyla přerušena, zaznamenala velký rozv«j 
po zjeveních v Lurdech a ve Fatimě. Tato zjevení měla světový 
ohlas a jejich vliv dosáhl vrcholu v období mariánskéh« roku, 
který vyhlásil r. 1954 Pius XII. 

V Lurdech a ve Fatimě i v jiných mariánských svatyních je 
nestranná kritika postavena před nadpřirozená fakta, která ma-
jí úzký vztah k Panně Marii, at už z důvodů zjevení nebo na je-
jí přímluvu žádaných a dosažených zázračných milostí. Jsou fak-
ta, která nejsou přirozeně vysvětlitelná. My víme, nebo bychom 
alespoň měli vědět, že uzdravování v Lurdech a ve Fatimě jsou 
prozkoumána s vědeckou přesností lékaři, kteří nejsou všichni 
katolíky. Víme též, že katolická církev, dříve než některé 
uzdravení uzná za zázračné, nechá uplynout dlouhou dobu. 

Dodneška uznali lékaři jako vědecky nevy;větlitelná' 1200 
uzdravení, katolická církev z nich však uznala pouze 44. Za 
třicet let prošlo Lurdy 11 tisíc lékařů. Všichni lékaři mají 
volný přístup k lékařským vyšetřováním bez ohledu na své nábo-
ženské přesvědčení a své vědecké názory. Zázračná uzdravování 
zde tedy dávají největší možnou záruku. 

Jaký smysl mají tato zázračná fakta v Božím plánu? Zdá se, 
že Bůh chce prostřednictvím těchto fakt radikálním způsobem od-
povědět na moderní nevěru. Jak může některý ateista setrvat 
před„těmito fakty dobrovolně ve své nevěře? A my - evangeličtí 
křestané - jak můžeme tato fakta přejít bez vážného zkoumání? 
Nezavinilo by takové jednání těžkou nezadpovědnost? Má snad 
evangelík právo ignorovat tyto skutečnosti pouze proto, že se 
-dějí v katolické církvi a ne v jeho náboženském společenství? 
Neměly by nás tyto skutečnosti spíše přivést k tomu, abychom 
evangelické církvi znovu -vrátili Matku Boží? 

Pouze sám Bůh může rozhodnout, aby Maria promlouvala k světu 
prostřednictvím zjevení. Nevystavujeme se snad riziku dopustit 
se osudného omylu, když přivíráme oči nad těmito skutečnostmi 
a nevěnujeme jim žádnou pozornost? Nebo naopak «tevřeme svá 
srdce tomuto světlu, kterému dal Bůh pro naši spásu zazářit? 
Nejsou snad všechna tato fakta nezvratným důkazem rozhodující 
úlohy, kterou je dnes Maria povolána pr* naši spásu sehrát? 

Tato otázka si zasluhuje velikcu pozornost, v různých zemích 
je dnes ve hře samotná existence křestanství. Bylo by vrcholem 
nesvědomitosti ignorovat Boží hlas, který promlouvá k světu skrze 
Marii, a otočit se zády pouze proto, že nechává svůj hlas slyšet 
prostřednictvím katolické církve. 

At je tomu jakkoli, není možné o těchto faktech dlouho mlčet. 
Musíme je zkoumat do hloubky a bez zaujatosti, neboč katastrofa 
je uz přede dveřmi. A mohlo by se stát, že odmítnutím a ignoro-
váním Božího poselství, které nám dává skrze Marii, odmítneme 
milost, kterou nám nabízí jako poslední možnost záchrany. 
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Je tedy nevyhnutelnou povinností představeních Xuterán-ských 
církví a všech křestanských společenství zkoum&t tato fakta 
a^zaujmc^ut plně objektivní postoj. Tato povinnost je kladena 
tím vážněji, že Matka Boží nebyla vyloučena 2 reformované církve 
ale byla édstraněna až po třicetileté válce a v období volno-
myšlenkářských filosofů v polovici 18. stol. Tím, že udusili 
v srdcích evangelíků úctu k Madoně, zničili nejjemnější city 
krestanské zbožnosti. Ve svém Magnificat Maria Prohlašuje, že 
všechna pokolení ji budou nazývat blahoslavenou až do konce 
světa. 

. My dnes konstatujeme, že toto proroctví se naplňuje v kato-
lické církvi v těchto dnech - našich nešťastných dnech - a ta-
kovou siléu jako nikdy předtím. 

V evangelické církvi zapadlo toto proroctví do totálního 
zapomenutí, že po něm zůstala sotva nějaká stjpa. 

Závěrem: Neklade tato situace nám za povinnost zkoumat 
uvedená fakta a vyvodit z nich potřebné závěry?" 

x X x 

Dosud nejsme na konci. 
To je první útěcha těchto dní, 

, ale konec nastane. 
* To je druhá útěcha. 
A ten konec bude Bůh. 
To je útěcha přesahující 
dny náá váoch. 

Theodor Haecker 




